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ZPRAVODAJ FARNOSTI

PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRN Ě

Motto:

”
Zítřejší svět bude náležet tomu,
kdo nabídne největší naději.“

Pierre Teilhard de Chardin

Úvodní slovo

Je to s ťemi průvody potíž! Práv̌e
v těchto dnech se do jednoho takového
pravidelňe muselo, a tedy zákonitě necho-
dilo, ted’ jsme ovšem̌casto na rozpacích,
když jsme zváni k ú̌casti načemkoli, co
by mohlo jen zdálky vypadat organizo-
vaňe a

”
masov̌e“. Což nám dává dobrý dů-

vod k zamyšlení: jak se vlastně vypǒrádat
s faktem, že

”
žádnýčlověk není ostrov“?

Nic proti právu na osobnost a osobitost
každého jednotlivce. Na druhou stranu ale
kamkoli sečlověk podívá v ďejinách spásy

– historii cesty Boha ǩclověku ačlověka
k Bohu, vždy znovu se tam setkáváme
s pojmem: lid Boží.

Chtít stát p̌red Bohem sám za sebe,
vzp̌ríma a zodpov̌edňe, je jisťe hodno úcty,
pokud to ovšem neznamená – bez těch
druhých. Jak to koneckoncǔ̊rekl kdosi
moudrý:

”
Do nebe p̌rijdeme bud’ všichni

spolěcně – nebo žádný z nás.“

Váš O. Petr Vrbacký

ROČNÍK VIII. 28. dubna 2002



Informace
Aktuální dění ve farnosti� Ve sťredu 8. kv̌etna se bude konat dě-

kanátnípout’ brn ěnské mládeže do Ǩrtin .
Sraz je letos na Lesné – zastávka MHD
Haškova ulice v 8 hodin 16 minut. Bližší
informace získáte na plakátku na vývěsce
v kostele.� Pro všechny p̌ríznivce hudby. Sbor mla-
dých od svatého Jakuba natočil CD a od
12. dubna si ho můžete zakoupit na jakub-
ské fǎre. Cédé̌cko je zam̌ěreno zejména
na rytmické kytarové písničky, ale najdete
tam i klasickou polyfonii. Tak vám p̌re-
jeme p̌ekný poslech.

Přečetli jsme za vás . . .

”
Pane Bože, nech m̌e plakat! Poťre-

buji si také ňekdy posťežovat a snad
i zanadávat!“ A usedne před Pánem
s chmurným pohledem, složí hlavu do
dlaní a z ǒcí se muřinou obrovské slzy.
Je to noblesní pán, sice žádný mladík, ale
stǎrec taky ne.

”
Synu můj, a prǒc jsi tohle neuďelal

dřív, už na zemi?“

”
Musel jsem se chovat svatě! Musel

jsem se ovládat, všechno spolknout, mlčet
– až mi z toho prasknul žaludeční v̌red,
a proto jsem tady. Ale zase – už zahájili

můj kanonizǎcní proces, nebot’ já jsem se
nikdy nerožcílil!“

”
Jenomže to byla chyba, milý synu, a

práv̌e kvůli ní ťe nemůžu pustit do ráje.“

”
?!?!“

”
Chápeš, že se vším tím hněvem v nitru

do ráje nesmíš? Přece každý̌remeslník ví,
že kde je p̌retlak, musí být také ventil. A já
jsem člověku takové ventily dal: plá̌c a
hněv!“

”
Ale co svatost?“

”
Zase ta svatost! Vy byste chtěli být

svaťejší než Bůh! Vždyt’ jsem vám ukázal
správnou cestu. Znáš žalmy? Jsou přece
Boží slovo, nebo ne? S nimi můžete pla-
kat, nadávat i rožcilovat se!“

”
A co křest’anství?“

”
Moji mouďrí lidé už kdysi dávno

řekli: Irascimini et nolite peccare. Neboli:
Rožcilujte se, ale neȟrešte. A Ježíš? Jak
byl můj Syn krásný, když se rozčiloval
– práv̌e on, poslušný Beránek! Zato když
přijdete vy, jste jako bomby se stlačeným
vzduchem, a já vás musím nechat dlouho
venku, dokud se nezbavíte svého vzteku,
který jste neodložili už na zemi. Podívej se
třeba na tamten obláček. Ten divoce gesti-
kulující řeholník po ňem pobíhá už sto let
– a ješťe nep̌restal svému p̌redstavenému
nadávat.

Kvůli tomu, abyste mohli vstoupit do
ráje, se totiž budete muset umět ňečeho
zříct!“

z knihy
”

Z Boží kanceláře“

od Lia Cerrito
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Rozhovor s kostelníkem
Lud’kem Prausem

Říká se, že nové koště dobře
mete. V naší farnosti se objevilo nové

”
superkoště“ (to já, jako stará ježibaba

mohu dobře posoudit). Je totiž v hojné
míře obdařeno onou vzácnou vlastností
zvanou ochota, která je tolik potřebná pro
kostel(a)ničení.

Luděk ochotně kývl i na rozhovor do

”
Tomáška“, a tak než se zeptáme, kde

se v něm bere ten usměvavý klid, první
otázkou bude, kde se vzal on sám.

Pocházím z Dálného Západu naší
vlasti, z míst, kde už lišky nedávají do-
brou noc, ale p̌rejí ’Gute Nacht’. Kon-
krétňe tedy pocházím z Chebu, což je
historické m̌esto (první zmínka o Chebu
pochází z roku 1061), rozkládající se na
řece Oȟri. Moje rodina je nevelká, tvǒrí ji
sestra (starší) s dvěma ďetmi a můj tatínek.
V blízké dob̌e se rodina zv̌etší a to díky
příteli mé sestry, jelikož se spolu rozhodli
uzav̌rít sňatek. V Brňe bydlím od roku
1992, díky studiu na Mendelově zem̌eďel-
ské a lesnické univerzitě.

Co jsi studoval? (Studuješ?)

Studoval jsem na Agronomické fakultě
MZLU Brno obor všeobecné zem̌eďel-
ské inženýrství. Pak jsem chvíli pracoval
v oboru, který se nazývá arboristika (ve
zkratce je to pé̌ce o stromy ve m̌estech,

obcích, nebo památkově chráňené). Od
roku 1999 doposud jsem studentem po-
stgraduálního studia v oboru anatomie a
fyziologie rostlin na MZLU Brno. Kon-
krétním tématem je mechanická stabilita
stromů a provozní bezpečnost stromů.

Jsi v komunitě Emmanuel. Jaká byla
Tvá cesta do tohoto společenství?

Cesta ke komunitě Emmanuel byla
poňekud komplikovaná. Dostal jsem se
k ní (do ní) cestou od zarytého ateismu
(0–26 let) p̌res krátké p̌rechodné období,
kdy mne Bůh

”
ukecával“, a které vyvr-

cholilo konverzí, p̌rijetím křtu a vstupem
do Církve Bratrské. Zde jsem konal první
krůčky víry, které mne ovšem zavedly
do Věcerní evangelizǎcní školy komunity
Emmanuel a odtamtud do plného spole-
čenstvířímskokatolické církve, kde jsem
se usadil a nehodlám se už stěhovat. No
a vstupem do společensví̌rímskokatolické
církve se i pro mne otevřela možnost uchá-
zet se o vevázání do komunity Emmanuel,
jejíž spiritualita mne oslovila již v protes-
tantském období života.

Jak v Tobě uzrálo rozhodnutí stát se
načas kostelníkem ve farnosti tak velké
jako je sv. Tomáš?

Ke kostel(a)nǐcení jsem se dostal ví-
ceméňe náhodou. Sháněl jsem ňejaké za-
městnání, které bych mohl vykonávat při
studiu (nebot’ jsem svůj vlastní samoživi-
tel), a když jsem to jednoǔrekl Ivanovi
Synkovi, dostal jsem tip hlásit se na místo
kostelníka, které dlouho zelo prázdnotou.
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Velmi brzy se Tvé působení projevilo.
Stálo Tě hodně úsilí dostat se do koloběhu
povinností kostelníka?

To už je to viďet? Jejda. . . No, ǎckoliv
mě pǒrád pronásleduje pocit, že bych to
měl dělat lépe, tak mne tato

”
práce“ moc

baví a prosťredí je mi blízké, takže je pro
mne radost být kostelníkem ve farnosti (a
v kostele) tak velké jako je sv. Tomáš.

Co si myslíš o farnících, kteří odnášejí
v kapse domů klíče od dveří spojujících
boční kapli s kostelem?

Narážíš asi na drobnou epizodku v ne-
dávné historii kostela, že? No stane se,
našťestí jsou takoví farníci také zapomět-
liví a nezamykají dvěre, od nichž odnesou
klíč. Takže mše ráno mohly být... O tako-
vých farnících si myslím jen že jsou notně
roztržití. A navíc klí̌ce byly navráceny
s paťričně zkroušenou omluvou :). Spíše
mne zaráží, když se dozvídám z různých
zdrojů, že ňektěrí návšťevníci našeho kos-
tela odnesou v kapse kancionál, nebo taky
paténu, svícen,. . . a ty už nevrátí.

Každý z nás žijeme v hledání Boží vůle
a cesty, kterou máme jít. Co Tě očekává
po prázdninách, kdy v září ukončíš svou
službu u nás?

No nevím, jak to bude vypadat na pod-
zim. Podle studijního plánu bych v září
měl ukoňcit studium rigorózní zkouškou a
měl bych zǎcít zúrǒcovat oňech 8 let inten-
zivního studia. Nejďríve tedy tím, že půjdu
posílit prǒrídlé řady ArmádyČR. Ne že
bych se na to moc těšil, ale p̌ripadá mi, že

se v̌ěrící do armády moc nehrnou a myslím
si, že bychom i do tohoto prostředí víru
zatáhnout m̌eli. Ale zatím to moc nevy-
padá, že stihnu práci včas napsat a pak se
možná má služba protáhne, to nezáleží jen
na m̌e, je možné, že se vše změní. Službu
kostelníka budu rád vykonávat, dokud to
bude pro ob̌e strany možné a přijatelné.

Co děláš ve volném čase – pokud Ti
nějaký zbývá?

Ve volnémčase od kostelničení se v̌e-
nuji (bych se m̌el věnovat) sepisování di-
sertǎcní práce, ve volném̌case od kostelni-
čení a sepisování disertační práce se v̌enuji
tomu ostatnímu, co mne baví – komunitě,
knížkám, studiu v̌eroǔcné literatury, dost
času zabere (bohudíky) i příprava v rámci

”
Obnovy“, kterou letos absolvuji. A pro-

tože mám, jak sěríká, vážnou známost,
měl bych hodňe času v̌enovat také své
dívce, lěc tomu tak není, a tak bych jí
rád poďekoval za to, že mi doposud nedala
košem a má odvahu to se mnou vydržet.

– mv –

Z farní charity

CO PŘINESL CHARITĚ MEZINÁRODNÍ

ROK DOBROVOLNÍKŮ?

Loňský rok, jak asi všichni víte, byl vy-
hlášen Organizací spojených národů Me-
zinárodním rokem dobrovolníků. Není ná-
hoda, že práv̌e první rok nového tisíciletí
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2001 byl v̌enován ťem, ktěrí svou ob̌etavou
prací zdarma pomáhají všude tam, kde je
to poťrebné. Dobrovolníci lékǎri, sociální
pracovníci, studenti,̌ridiči, řemeslníci a
celářada lidí zastoupená všemi obory ob-
čanské spolěcnosti pomáhající u nás, ale
také v dalekém Afganistánu a vlastně bez
nadsázky v celém globálním svěťe. Sv̌et je
v těchto dnech doslova protkán těmi, ktěrí
si v nouzi dobrovolňe pomáhají.

V naší diecézní Charitě se tém̌ěr celý
loňský rok scházela pracovní skupina slo-
žená z jednotlivých zástupců našich ob-
lastních charit a farních charit. Cílem pra-
covní skupiny bylo podporovat rozvoj do-
brovolnických aktivit a p̌ripravit Dobro-
volnické centrum (DC), které by koordi-
novalo a rozší̌rilo dobrovolnou práci v die-
cézi – Jihomoravském kraji a kraji Vyso-
čina.

DC jsou v EU samožrejmostí a vzni-
kají práv̌e za ú̌celem propojení regionů,
lepší koordinace (každodenní práce, nebo
přírodní katastrofy) a snazšího přístupu
k finaňcním prosťredkům. Finance, které
můžeme dnešcerpat z Evropské unie
(fond Phare) up̌rednosťnují větší projekty.
Ředitel, nebo vedoucí projektu ví, že
kdyby každá OCH požádala o finanční
podporu jednotliv̌e, tak usp̌eje maximálňe
jedna, nanejvýše dvě OCH. Pokud se OCH
spojí a napíšíjeden velký kvalitní společný
projektmohou usp̌et všechny. V EU bývá
tento princip b̌ežný a v̌ěrím, že jednou
se dokážeme sdružovat a psát společné
projekty podle cílové skupiny a oborů naší

práce. Mohla by nap̌ríklad vzniknout pra-
covní skupina zabývající se mentálním po-
stižením, zastoupená vedoucími projektů
z jednotlivých OCH a vedena odborní-
kem. Cílem by byla vým̌ena zkušeností,
metodiky, koncepce práce na společných
projektech v rámci celé DCH. Právě to
se podǎrilo našemu DC –obdržet finanční
prostředky pro vznik dobrovolnických cen-
ter ve všech OCH. Každá OCH tak získala
jednoho kvalitního pracovníka, který za-
loží ve své oblasti dobrovolnické centrum
a p̌rispěje tak k rozší̌rení DC, které jsou
v posledních letech zakládány různými ne-
vládními organizacemi v celé republice.

Vznikla metodika a koncepce pro Do-
brovolnická centra, která je na vysoké
úrovni a troufám sǐríci, že podobná u nás
neexistuje. Z ohlasu víme, že se o ak-
tivity Dobrovolnických center zajímají i
z jiných diecézí. Podařilo se navrhnout ňe-
kolik nových pilotních dobrovolných pro-
jektů, které zkvalitní a rozšíří charitou
poskytované služby. Uspěli jsme také ve
zkvalitnění práce s dobrovolníky pro jed-
norázové akce (sbírky – Tříkrálová sbírka,
Brněnská cihla, Stromy splněných p̌rání,
Valutová sbírka apod.). Následující rok
využijeme k získávání dobrovolníků, kteří
v charitních projektech budou sloužit po-
třebným lidem tam, kde jsou nejžádanější
a nejužitěcnější.

Zpravodaj DCH Brno 1/02

Karel Kosina
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Slovo nemocným

Ve světě budete mít trápení, ale důvě-
řujte. Já jsem přemohl svět.

Jan 16, 33.

Když se ob̌cas zamyslíme nad svým
životem a vzpomeneme si na svoje přátele,
uvědomíme si, že už velké množství jich
opustilo tento sv̌et. Čím je člověk starší,
tím časťeji se loǔcí s ňekým, kdo je mu
blízký a kdo ze sv̌eta odchází. Je to sku-
tečnost, která na každéhočlověka hluboce
působí, protože každému připomíná, že i
on jednou svůj život na zemi skončí. Tato
myšlenka nás vybízí, abychom i my pře-
mýšleli o všem, co se týká posledních dnů
člověka. Víme, že konec života je přiro-
zená událost, a proto ji také musíme tak
přijímat. Musíme však být stále připravení
na možný náhlý odchod ze světa, protože
nikdo nezná dobu a okolnosti, za kterých
svět opustí.

Lidé mají řadu návrhů, jak se dobře
připravit na zakoňcení pozemského života.
Nejsnadňejší však je, když̌clověk prožívá
každý okamžik svého života, jako by to
měl být okamžik poslední, to znamená, že
ho prožívá co nejintenzivňeji a soǔcasňe
co nejdokonaleji, protože ví, že jednou
bude skládat ú̌cty z toho, jak život na zemi
prožil. Každý den, který prožíváme a i
každá chvíle, je darem, který jsme dostali,
a když ho budeme prožívat svědomiťe, je
to soǔcasňe i dobrá p̌ríprava na setkání
s Bohem, který jednou náš život zhodnotí

a rozhodne, jak bude vypadat náš život
věčný.

I když jsou v živoťe ňekterých lidí
velmi těžké chvíle, které působí třeba ne-
vyléčitelná nemoc, stále máme mít na pa-
měti, že všechno, cǒclověk prožívá, má
svoji hodnotu a smysl, že po skončení
pozemského života existuje život věčný,
ve kterém bude zhodnoceno všechno, co
na zemi dob̌re prožijeme a vykonáme.
Ani v těžkých obdobích života nejsme
opušťení a osamocení, ale můžeme počítat
s Boží pomocí. S ní dobře prožijeme i to,
co bude ťreba velmi ťežké.

Některým lidem působí starosti a těž-
kosti všechno, co se týká posledních chvil
člověka na zemi. My ale spoléháme na
Boží pomoc a v̌ěríme, že On dá v té chvíli
každému z nás všechno, co bude třeba,
abychom všechno prožili správně. Každý
okamžik lidského života je ovlivňen půso-
bením Boží prožretelnosti. V každé chvíli
dostáváme práv̌e to, co je pro nás nutné
a co poťrebujeme. Když budeme prožívat
stále život tak, aby byl prožit správně,
prožijeme dob̌re i ten okamžik, který bude
rozhodovat o našem věčném živoťe.

Během celého života máme spolupra-
covat s milostí, kterou nám Bůh dává.
Když to budeme um̌et ve všech životních
etapách, tak neuděláme chybu ani v etapě
poslední, která je pro náš věčný život roz-
hodující.

Otec Josef Šik
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Pár slov o lásce
mariánské zamyšlení

”
Láska nebo válka začíná v na-

šich srdcích. Nemůžeme po druhých chtít
lásku, ohled, porozumění, když je sami
nedáváme.“

Paul Tournier

Milovat, to je snažit se mluviťrečí toho
druhého, i když ji ovládáme špatně, místo
abychom ho nutili mluvit tou naší. A to i
obráceňe – chceme-li, aby druhý vyjadřo-
val lásku naším

”
jazykem“ a neslyšíme ho,

když mluví po svém, není to pravá láska.
Někdy druhým víc pomůžeme, když se
před ňe postavíme slabí, bezbranní, chybu-
jící a bezradní, než když zaujmeme pózu
úsp̌ešnéhočlověka, který si se vším ví
rady a vše v živoťe bez zaváhání zvládá.
Stǎcí se podívat na Pannu Marii. Ona ne-
prochází životem – a to nelehkým – s pó-
zou hrdinky, ale s pokorou a láskou.

Jarmila C.

Expedice 2001 (4)
Sýrie

Z minulého čísla:
. . . u jezírka jsme postavili stany a

ukryti před deštěm jsme čekali, až to pře-
jde. Během této nucené přestávky bylo roz-
hodnuto, že dnes už dál nepůjdeme.

Jednak proto, že se nám nechtělo ba-
lit mokré stany a vzdalovat se od zdroje
vody, jednak proto, že jsme si nebyli jistí,
kde se p̌resňe nachází Mt. Kǎckar, a tedy
kudy k ňemu vlastňe jít. Našťestí se poblíž
jezera utábǒrili n ějací Izraelci, se kterými
byla uďelána krátká družba, spojená se
zjišt’ováním cenných informací. Izraelci
měli z nějakéhočasopisu ofocenou sche-
matickou mapku, jejíž obsah si každý vy-
kládal trochu jinak, nicméňe všichni jsme
se shodli na tom, že Kačkar je na opǎcné
straňe, než jsme si mysleli. V otázkách
typu ’který ȟreben je tenhle’ nebo ’která
cesta je tahle’, nem̌eli jasno ani majitelé
mapy a bylo zbytěcné je dalšími otázkami
uváďet do rozpaků.

Koala proto navrhl, aby byl podniknut
výpad do sedla vpravo nad jezerem, odkud
by mohl být rozhled po kraji a tedy mož-
nost zorientovat se, zhodnotit terén a vy-
tyčit další sm̌er postupu. Tento sm̌elý plán
stav̌el na p̌redpokladu, že se v okamžiku
dosažení sedla protrhnou husté mraky a
viditelnost vzroste z metrů na kilometry.
Nadšení nad jasnou myšlenkou bylo velké,
zejména když byla vyzdvižena nutnost hlí-
dat stany. Koala zvláště zdůraznil, že se
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jedná o výletík pro dobrovolníky, v do-
mnění, že se najde více než jeden. Po
chvíli vyrážela mlhou skupina v počtu
dvou, nechávaje tábor v rukou Klokana a
Žirafy.

Stoupali jsme mlhou a sut’oviskem,
skákali z kamene na kámen jako horské
kozy. Těsňe pod sedlem jsme znovuobje-
vili oslovskou stezku, vroubenou trsy kvě-
tin a trusem osla, po které se dalo snadno
dojít do sedla a dále. V okamžiku dosažení
sedla ležícího ve 3000 metrech se k na-
šemu velkému p̌rekvapení zǎcaly mraky
opravdu trhat. Slavnostní okamžik odha-
lení horské scenérie jsme podtrhli vonným
dýmem stoupajícím z doutníků, které jsem
do Turecka p̌rivezl coby dar pro dobré
lidi. Dým stoupal vzhůru a rozplýval se
stejňe jako mraky zakrývající Mt. Kǎc-
kar, stejňe jako nejasnosti týkající se další
cesty. Na ȟrebeni byla jasňe patrná stezka
schůdná oslovi a nebylo tedy pochyb, že
bude schůdná i pro nás. Všimli jsme si,
že mraky táhnou údolím od moře, zatímco
na proťejší straňe ȟrebene mraky nejsou.
Na p̌rímǒrské straňe bylo relativňe hezky
jen dopoledne, byla to strana dopolední,
kdežto druhá strana hor zdála se býti i
odpolední.

Dokoǔrili jsme v okamžiku, kdy se od
mǒre p̌rihrnuly další mraky a jako opona
zakryly výhled na horské hřebeny. Sestup
se stejňe jako výstup odehrál v mlze, ale
sestup po cestě byl rychlejší a p̌ríjemňejší
než tanec po ostrých hranách kamení v su-
t’ovisku.

Po návratu do tábora jsme vzbu-
dili lenochy a zǎcali chystat věcěri.
Nejdůležiťejším úkolem bylo sehnat vodu.
Do jezera p̌ritékala shora pom̌erňe široká
bysťrina, z jejíchž rozm̌erů bylo jasné, že
pramen není nedaleko. Nechtěli jsme ná-
sledovat p̌ríkladu Izraelců, ktěrí se neroz-
pakovali pít p̌rímo z jezera, a o jejichž
osudu nemáme žádných dalších zpráv, a
nakonec jsme nabrali vodu v jedné z od-
boček hlavního proudu. Výhodou pobytu
u jezera byla skutěcnost, že zde nebyly ho-
vada. Nejpravďepodobňejší p̌ríčinou této
pozoruhodné absence byly zřejmě mraky
komárů, které nejspíše v boji o jezerní
okrsek zvíťezily, a tak byla drobná výhoda
kompenzována velkou nevýhodou, jak už
to ostatňe v našem slzavém údolí chodí.
P̌ri večěri bylo rozhodnuto, že se druhý
den vstane brzy, přičemž

”
brzy“ bylo kom-

promisem stanoveno na sedmou hodinu
ranní. V̌casným startem m̌elo být zajiš-
těno dosažení sedla v době, kdy tam ješťe
nebudou mraky. V noci se blýskalo, ale
nepršelo, což optimisté vyhodnotili jako
blýskání nǎcasy. Koala nahlas vyjadřoval
pochybnosti o kvaliťe ťech časů, ale na
takové ošklivé v̌etičky nikdo nereagoval,
protože bylo jasné, že dnes bude pěkňe.

A bylo. Už od rána slunce připalo-
valo a také díky ňemu se podǎrilo vstát
v určený čas a po snídani vyrazit cestou
ve stráni vzhůru. Slunce svítilo ze všech
sil a zǎcínalo být nep̌ríjemňe osobní. Po
dosažení sedla jsme se kochali výhledem
na všechny strany a natírali se dalšími
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vrstvami krémů. Po krátké pauze jsme vy-
razili po menším ȟrebeni stezkou, která
nás m̌ela dovést na druhou stranu hlavního
hřebene, odkud m̌el být snadný p̌rístup
k hlavní atrakci hor – Mt. Kǎckaru, vy-
sokému 3937 m. n. m. Cesta nás nějak
zmáhala a po výstupu do sedla hlavního
hřebene jsme dlouze odpočívali. Koala, již
znǎcně spálený, se s pomocí opalovacího
krému snažil zachránit, co se dalo, ale už
bylo pozďe, a tak v následujících dnech
vystupoval v roli rudého muže, dokreslujíc
tak romantickou atmosféru hor. Na této
straňe pohǒrí, sm̌erované na jih, nebyly
žádné mraky a žádný stín. V úmorném ve-
dru jsme se p̌resunuli k asi kilometr vzdá-
lenému potoku, u kterého jsme se rozhodli
strávit zbytek odpoledne. Tábořiště bylo
na malé rovince u m̌elkého potoka, prame-
nícího o ňekolik metrů výše, a otevřené do
údolí, kterým jsme chtěli za dva dny sejít
do vnitrozemí. Hlavní však bylo, že bylo
obrácené na jih a jako v australské lidové
jsme si mohli říci s básníkem, že

”
hory

nedaj žádnej stín.“ Blížila se druhá hodina
odpolední a slunce bylo mimořádňe dispo-
nováno. Chťel jsem pohovǒrit o léčivých
účincích horského sluníčka, ale zbylá tro-
jice se už od rána bez ohledu na okolní
scenérie bavila o programování, zčehož
bylo jasné, že ú̌cinky zá̌rení mohou být
i negativní. V našem p̌rípaďe se jednalo
o jev nazývaný

”
neschopnost myšlenku

opustit“.
Navrhl jsem postavit stany, v jejichž

stínu by bylo možné ležet a nechat se
ovívat mírným vánkem, který byl jediným

oživujícím prvkem v nehybňe mrtvém hor-
kém horském odpoledni. Návrh byl přijat
a až do věcera jsme odpǒcívali. Včera jsme
zatábǒrili moc brzy, protože bylo hnusně,
dnes proto, že bylo moc hezky. Po západu
slunce se ochladilo, my ožili a při vaření
plánujeme zíťrejší výstup na vrchol, který
předpokládáme v blízkém okolí. Rozho-
dujeme se nechat batohy v táboře v do-
mnění, že se bude jednat o šestihodinovou
vycházku, na které by nás těžký náklad
jen zdržoval. Žirafa ještě vytahuje svůj
výborný salám znǎcky Vysǒcina, který ko-
lektivně a s chutí bráníme před zkažením a
tvarovým znehodnocením.

pokračování příště . . .
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Měkká akce pro drsné
dobrodruhy

V Brně ješťe palǎcinky – mňam a
opravdu už domů. No a pak už jen krátký
fotbálek a spolěcné foto a domů. Mezitím
se pár jedinců podepisovalo botama na
zed’, aby nám ukázalo, že se výšek nebojí.
A pak p̌rišlo uklízení fary. Ráno se dojí-
dalo vše: rýže s ananasem, buchty, vajíčka,
Kindervají̌cka,. . . Klukům jsme rozházely
vajíčka po zahraďe a oni je hledali. Po
mši jsme to schytaly my – ubohé holky.
Ráno jsme šli na mši, kde um̌eli skvěle
napodobovat foukání do flašky a kde jsme
slyšeli libý zp̌ev, který nás vždy probu-
dil, kdyby se nám snad chtělo spát. Noc
jsme jsme strávili v podstatě jídlem, spa-
ním, hraním asociací, zpěvem, Bridžem
a spoustou bezva keců stylu:

”
Kdo usne,

zem̌re!“ Nějak jsme se i p̌res to, že jsme si
cestu trochu protáhli, dostali pozdě věcer
do Babické fary. Ǎc jsme byli (tedy jen 1
polovina) posíleni pocitem vítězství, byli
jsme pak docela vyfluslí. Když pak hra
skoňcila, museli jsme valit na vlak, aby-
chom se dostali ještě věcer do Babic. B̌e-
hem celé hry, jejíž pravidla nebudu popi-
sovat, jsme honili 2. skupinku nebo před ní
utíkali. Celá tato bojovka se odehrála v ži-
dovskéčtvrti, která je propletena mnoha
úzkými p̌ríkrými uličkami a schodišt’átky.
Během cesty po hranicích

”
našeho“ území

nám byla vysv̌etlována pravidla hry, kte-
rou jsme m̌eli hrát. Původňe jsme sice

měli do tohoto m̌estěcka dorazit zvlášt’ 2
skupinky (každá v jiný̌cas), ale z důvodů
přesnosti našich drah jsme byli nuceni jet
dohromady. Ťrebí̌cské poledne nás uvítalo
docela mile.

Pozn.: Kdybych náhodou něco časově pře-
hodila, tak to mně, osobě se sklerózou,
musíte prominout.

Nardo

Jede, jede mašinka,
kouří se jí z komínka . . .

Prvého apríla – tak by hovorili naši slo-
venští spoluob̌cania. Tedy 1. dubna a ještě
den p̌red tím se konaly jedny z nejlepších
Velikonoc za posledních pár let.

Nevelký pǒcet ú̌castníků p̌risliboval
poměrňe komorní akcǐcku, a tak jsme se
za neďelního parného a slunečného odpo-
ledne odebrali na nástupiště na hlaváku,
kde k našemu radostnému zděšení stála
motorová mašinka! Za sebou měla jen dva
vagóny s ďrevěnými lavicemi, které pa-
matují mnozí z našich rodičů. Když jsme
celou soupravu prob̌ehali tam i zpátky, tak
se mašinka trhavými pohyby rozjela a my
jsme popadali na ďrevěné lavice. My – vší-
mavá ďevčata – jsme si všimly, že se okolo
násčadí a tudíž jsme ňejak došly k záv̌eru,
že je to tedy parní vlak. Brzy jsme se však
dočkaly p̌rihlouplých poznámek od kluků,
ktěrí samožrejmě

”
všemu“ rozumí, že i

motorá̌cek můžěcadit.
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Po cesťe jsme snad všichni byli vy-
klonění aspǒn do půli ťela z okna a usi-
lovně jsme mávali všem kolemjdoucím̌ci
jedoucím. Reakce byly různé – úsměvy,
opětované mávání, zdvižené hrabě, sekera
či flinta.

Snažili jsme se trhnout rekord v tom,
kolik se nás vejde na otevřenou spojo-
vací plošinku mezi vagónky, tak aby byly
oboje dvěre dovniťr (do vagónku) zav̌rené.
Myslím, že rekord byl sedm osob = jak
sardinky v krabǐcce. Rožrehtaní a s v̌etrem
ve vlasech jsme znenadání vjeli do tunelu.
Trochu jsme si zajěceli a za tunelem zase
naskákali radši zpátky dovnitř.

Celí profoukaní jsme v Blansku bohu-
žel vystoupili.

Odtud jsme si to vesele hrnuli přes
hory a doly, stromy a studánky, se št’ávou
i bez ní, obutí a bosí, loužemi a jeskyněmi
až do Ostrova u Macochy. Na zčerstva
vymrzlé fǎre nás nic nep̌rekvapilo. Pod-
večer jsme strávili hraním si na Asterixe,
Obelixe, stádo vep̌rů či římské legioná̌re.
Večer jsme pak ve třech skupinkách diva-
delňe a pom̌erňe humorňe zatrap̌cili pro
ostatní.

Za najití v Bibli a p̌rečtení zajisté stojí
přípitek pronesený Vlkem (Sir. 30,21-25).
Pak se už jen jedlo, pilo, veselilo (svorně
kradlo mrskǎcky) a taky trošku spalo – až
na Gerta.

Brzké velikonǒcní ponďelí si už každý
i bez bujné fantazie dokáže domyslet
sám. . . Akce to byla velmi vydařená a ti,
kdo nezaváhali, nelitují.

S.

Povídka

”
Báro, umíš si p̌redstavit 270 tun

chleba?“ zeptal se významně Petr.

”
Nějaký úkol z matiky?“ podivila se

Bára.
”
Ty hned myslíš na školu! A p̌ritom

je to tak úžasný! Dva vagóny chleba.
To je, co!?“ nadšeňe pokrǎcoval Petr.

”
Brácho, ty mluvíš z hladu! Chleba máš

ve špajzce,“ usadila ho Bára. Petr se
teatrálňe chytl za hlavu:

”
Já se z tebe

picnu! Tolik chleba p̌rece dostanou za
ty naše známky!“ triumfoval.

”
Za naše

známky?“ žasla Bára.
”
Jo, to se ví, že

nejen za naše, ale za všechny nasbírané
u nás jim v Ňemecku dají tolik chleba,“
vysvětloval Petr. Bá̌re se zaleskly ǒci:

”
To

je vážňe úžasný. Za všechny ty známky, co
jsme vysťrihovali z dopisů, co nám nosily
babǐcky, tetǐcky, strejdové a kamarádi od
sebe i od svých babiček, ďeděcků, strejdů
a tetǐcek. Prosťe za všechny ty známky se
ted’ spousta lidí nají, to je skvělý. To je
nádherný pocit. Mám chut’ vyv̌esit u nás
v domě, ve škole, na poště, zkrátka kde se
dá, letá̌cky, aby nám lidi dávali ty použité
známky do krabic a chodit je tam vybírat
a nosit je do kostela,“ nadšeně vymýšlela
Bára.

”
Aby byly další dva, ťri a radši p̌et

nebo deset vagónů chleba všude tam, kde
se nedostává. Pustíme se do toho. Musíme
udělat ty letáky co nejhežcí, aby si jich
lidi všimli a měli stejnou chut’ do sbírání
známek jako my,“ zaradoval se Petr.

Jarmila C.
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Pro bystré hlavy

PRO NEJMENŠÍ

V květnu už se musí v̌celky činit. Má
ale každá v̌celka svůj kv̌et? Spojtečarou
vždy včelku s kv̌etem, a pak uřcete, zda
jich je stejňe, nebočeho je méňe a čeho
více. Bud’te pilní jako v̌celičky a uřcitě to
zvládnete!

PRO VĚTŠÍ

Najdeme v m̌esíci kv̌etnu cestu k Panně
Marii?

PRO NEJVĚTŠÍ

Ke které slavnosti patří následující (mírňe
zašifrovaný) žalm?
BH E ZÁÍ A ÁOU HSOI VSUUE
A LHL TU.BR UOAH Z JPTY NDPO
,TSJ Z ŠNV S Ů
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